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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

 

  
Stadsdelsnämndens beslut 
Ordföranden Ulf Walther och vice ordföranden Gustav Johansson 

utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelar att justering 

sker tisdag den 28 november 2017. 
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§ 2   
 
Fastställande av dagordning 

 

Den utsända dagordningen utsändes med den ändringen att ärende  

§ 11 om delegationsordning utgår.  
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§ 3   

Hundrastgård i Hagsätra  - svar på medborgarförslag 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget 

 

 
 
Ärendet 
Medborgarförslag har inkommit till nämnden om att upprätta en 

hundrastgård i området mellan Olshammarsgatan, 

Glanshammarsgatan och Huddingevägen. Hagsätra och Rågsved är 

utvalda som fokusområden som ska förtätas med många nya bostäder. 

Förvaltningen kan därför inte ta ställning till placeringen av 

hundrastgård men tar med sig förslaget i det fortsatta arbetet med 

fokusområdena. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 16 oktober 2017. 

Dnr 567-2017-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Fler askkoppar och skyltar i Rågsved- svar på 
medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 

 
 
Ärendet 
I medborgarförslaget föreslås att stadsdelsförvaltningen ställer ut fler 

stora askkoppar i Rågsveds centrum med anledning av att centrum 

idag är mycket skräpigt med många slängda cigarettfimpar. 

Förslagsställaren vill även att skyltar uppförs som informerar om 

förbud mot att mata fåglar i Rågsveds centrum, eftersom matning av 

fåglar medför att råttor dras till centrumområdet.  Förvaltningen ställer 

sig positivt till medborgarförslaget. Området i och runt Rågsveds 

centrum är gatumark och förvaltas av Trafikkontoret. Trafikkontoret 

planerar att byta papperskorgar på torget under 2018 och sätter 

samtidigt upp fler askkoppar. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 31 oktober 2017. 

Dnr 540-2017-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Övergiven park i Stureby – svar på medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget 

 
 
Ärendet 
Ett medborgarförslag har inkommit som föreslår en upprustning av en 

park som ligger utmed Mölndalsbacken i stadsdelen Stureby, i 

närheten av gång- och cykelbron över Örbyleden. Förvaltningen 

utreder för närvarande upprustningsåtgärder i olika parker i området, 

och tar med de önskemål och synpunkter som lyfts i 

medborgarförslaget i detta arbete. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 2017. 

Dnr 1.2.4.-517/2017 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Månadsrapport för oktober 2017 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner rapporten 

 

 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ingen 

avvikelse mot budget efter resultatöverföringar. Före 

resultatöverföringar prognostiseras ett underskott om 11,1 mnkr. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 14 november 2017. 

Dnr 1.2.1.-122/2017   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L), tjänstgörande ersättarna Christina Peterson (C),  

Claes Karlsson (Kd)  

”Månadsrapporten uppvisar fortfarande samma underskott i 

verksamheterna som tidigare. Fortfarande prognostiseras ett 

underskott om drygt 11 miljoner.  

 

Vi i alliansen vill återigen framhålla att Stockholm befinner sig i en 

högkonjunktur och att det normala med en ekonomiskt ansvarig 

politik då, inte bara är att klara budget, utan också att lägga under 

medel för sämre tider. Nu gör majoriteten precis tvärt om och tömmer 

den buffert som vi i förra mandatperioden byggde upp. 

 

Trots att vi i oppositionen vid upprepade tillfällen påtalat detta är 

majoritetens vilja att göra något åt problemen obefintlig. De fortsätter 

slösa skattebetalarnas pengar på saker långt från kärnverksamheten, 

utan synbart resultat för medborgarna.” 
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§ 7   

Sammanträdesplan för 2018 

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Stadsdelsnämnden fastställer sammanträdesplan för 2018 enligt 

nedan: 

Tisdag 2 januari  (val av social delegation) 

Torsdag 1 februari (VB till SLK 2/2),  

Torsdag 22 mars        

Torsdag 19 april (Treåring till SLK)  

Torsdag 24 maj (T 1 till SLK)  

Torsdag 14 juni          

Torsdag 30 augusti     

Torsdag 27 september (T2 till SLK)   

Torsdag 25 oktober    

Torsdag 22 november   

Torsdag 13 december     

 
2. Stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningen att anordna tre 

områdesmöten under året den 15 mars, den 17 maj och den 20 

september.   

 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden fastställer årligen sammanträdesplan och 

arbetsordning för nämndens arbete. Förslag till sammanträdesplan är 

avpassad efter kommunstyrelsens beslut om tidsplan för nämndens 

arbete med bokslut och verksamhetsberättelse, uppföljning av budget, 

budgetunderlag samt verksamhetsplan 2019. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 31 oktober 2017. 

Dnr 1.1.-702/2017 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Uppföljning på parkskötseln i Årsta och Vantör 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Rapporten godkänns 

 
 
 
Ärendet 
Parkskötseln i Enskede-Årsta-Vantör utförs på entreprenad, uppdelat 

på de tre kontraktsområdena Enskede, Årsta och Vantör. I en 

upphandling som genomfördes 2016 tilldelades DN trädgård & 

markskötsel AB ansvaret för Årsta och Vantör.  

Förvaltningen genomför årliga uppföljningar för respektive 

entreprenör som sedan redovisas för nämnden. 

Denna uppföljning av entreprenören DN trädgård & markskötsel AB, 

omfattar utfört arbete  under entreprenörens första år som 

skötselansvariga för Årsta och Vantör. Förvaltningen föreslår att 

stadsdelsnämnden godkänner rapporten. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 november 2017. 

Dnr 635-2017-3.2. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Ola Gabrielsson 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 
Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, tjänstgörande ersättaren  

Henrik Bjerkhoel, båda (M), reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget;   



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 23 november 

Sida 10 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

”Vi föreslår att: 

1.Rapporten godkännes 

2.Förvaltningen ser över möjlighet att säga upp avtalet i förtid 

3.Ny upphandling av verksamheten påbörjas, då med en 

kvalitetsupphandling 

 

Den rödgrönrosa majoriteten valde att genomföra en upphandling av 

parkskötseln under 2016. Den rödfärgade upphandlingen öppnade för 

att anbud kunde läggas som ett egenregi-anbud. Det gjordes också, 

men anbudet uteslöts då den rödgrönrosa majoriteten inte klarade av 

att kvalitetssäkra sitt eget anbud.  

 

Ett anbud som krävt interna resurser och externa dyrbara konsulter på 

att ta fram.  

 

När entreprenörer ska vara med och kriga med egenregianbud i en 

lägsta-pris upphandling måste de säkra upp att de kan leverera absolut 

lägsta pris. Kvaliteten riskerar därmed att få stryka på foten. Vi anser 

att egenregi-upphandlingar inte ska göras. Det är särdeles olyckligt 

när det genomförs som ett lägsta-pris anbud som i detta fall. 

 

Vi flaggade innan tilldelningsbeslut att upphandlingar som denna bör 

göras med mer parametrar än enbart lägsta pris, exempelvis 

referenstagningar och kvalitetsparametrar. Det är synd för alla 

Stockholmare att vi fick rätt. Leveransen har inte fungerat. 

Förvaltningen uppger att de fått lägga mycket tid på uppföljning av 

leveransen.  

 

DN Trädgård och markskötsel AB anser vi måste påvisa en långsiktigt 

uthållig kvalitet i sin leverans. Genom 20 viten bara det första året 

måste dock förutsättningarna ses som små. Kan de inte snarast 

garantera en bättre leverans bör förvaltningen se över möjligheten att 

säga upp avtalet i förtid och därmed förbereda för en ny upphandling. 

För att säkra kvalitet från upphandling till avtal och leverans bör ej 

egenregi-anbud få lämnas denna gång. Upphandlingen bör ha tydliga 

utvärderingsgrunder i pris, kvalitet i leveransen och kvalitet i 

uppstartsprocessen.” 
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Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

” Vi föreslår att: 

1.Rapporten godkännes 

2.Förvaltningen ser över möjlighet att säga upp avtalet i förtid 

3.Ny upphandling av verksamheten påbörjas, då med en 

kvalitetsupphandling 

 

Den rödgrönrosa majoriteten valde att genomföra en upphandling av 

parkskötseln under 2016.  

 

Vi flaggade innan tilldelningsbeslut att upphandlingar som denna bör 

göras med mer parametrar än enbart lägsta pris, exempelvis 

referenstagningar och kvalitetsparametrar. Det är synd för alla 

Stockholmare att vi fick rätt. Leveransen har inte fungerat.  

 

Vi anser att DN Trädgård och markskötsel AB måste påvisa en 

långsiktigt uthållig kvalitet i sin leverans. Genom 20 viten bara det 

första året måste dock förutsättningarna ses som små. Kan de inte 

snarast garantera en bättre leverans bör förvaltningen se över 

möjligheten att säga upp avtalet i förtid och därmed förbereda för en 

ny upphandling. Upphandlingen bör ha tydliga utvärderingsgrunder i 

pris, kvalitet i leveransen och kvalitet i uppstartsprocessen.” 
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§ 9   

Ett tryggare Östberga – svar på skrivelser från (S),(MP),(V) 
ey (Fi) samt (L) 

Stadsdelsnämndens beslut 
 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelser från (S),(MP),(V) om ett tryggare Östberga, samt skrivelse från 

(L) om trygghetsvakter till Östberga.  

 

 

Ärendet 
Nämnden har uppdragit till förvaltningen att besvara dels  

en skrivelse från Socialdemokraterna, Miljöpartiet, Vänsterpartiet och 

Feministiskt initiativ (ey) om ytterligare åtgärder som bör utredas för 

att skapa ett tryggare Östberga samt skrivelse från (L) om 

försöksverksamhet med trygghetsvakter i Östberga. 

I skrivelsen från (S) m.fl. föreslås att stadsdelsförvaltningen i 

trygghetshöjande syfte i Östberga ska vidta ett antal åtgärder.  

I skrivelsen från (L) föreslås att nämnden uppdrar åt förvaltningen att 

undersöka möjligheterna att påbörja en försöksverksamhet med 

trygghetsvakter i Östberga. Förvaltningen har redovisat svar på 

respektive förslag i föreliggande tjänsteutlåtande och föreslår att 

nämnden godkänner förvaltningens svar.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 november 2017. 

Dnr 1.1.-525/2017 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Ola Gabrielson (MP), 

Lars Sterneby (V), yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Att delvis godkänna förvaltningens svar  

Att uppdra åt förvaltningen att påbörja en upphandling av 

trygghetsvakter 

Att därutöver anföra 

 

Östberga har under en längre tid varit oroligt och ett batteri av 

åtgärder behövs. Aktivitetshus, sociala insatsgrupper och förändrade 

arbetsformer för fältassistenter är i sig inte fel, men flera perspektiv 

måste vara möjliga. De flesta av de åtgärder som förvaltningen arbetar 

med för att förbättra situationen i Östberga har ett långsiktigt 

perspektiv, men vi måste också våga föreslå åtgärder som kanske både 

är kontroversiella och kortsiktiga om vi tror att det leder till resultat. 

Att både majoriteten och vi i Alliansen förordar kameraövervakning 

vid Östberga torg visar samtidigt att vi är överens om att också 

kortsiktiga åtgärder behövs.  

 

När gängkriminalitet breder ut sig och vittnen till grov brottslighet 

inte vågar vittna av rädsla för repressalier, blir situationen ohållbar. 

Även om vi håller med om att grov brottslighet och skjutningar i 

första hand är en fråga för polis och rättsväsende, måste vi också 

pröva om vi som stadsdel kan göra mer. Majoritetens förslag om mer 

av diskussioner mellan olika parter löser inte de kortsiktiga problemen 

i Östberga. Förvaltningen skriver dessutom uttryckligen att de 

åtgärder som genomförts de senaste åren har haft syftet att öka 

känslan av trygghet i området. Vi tror att trygghetsvakter under en 

period är en insats som skulle öka tryggheten i Östberga. Dessa 

trygghetsvakter skulle kunna arbeta flexibelt över stadsdelen men 

under en period framöver att koncentrera sig på Östberga. Att 

socialdemokraterna inte lyckats upphandla vaktbolag i Rinkeby-Kista 

för samma typ av åtgärder, är i sig inget argument varför det inte 

skulle lyckas för Östberga. Att inte ens försöka är ett svek mot de 

boende – någonting måste göras.  

 

Vi förordar att en upphandling görs och att denna verksamhet skulle 

vara en försöksverksamhet under ett halvår, för att sedan kunna 

utvärderas och förlängas beroende på vilket resultat utvärderingen 

visar. ” 
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§ 10  

Deltagande och delegation av beslutanderätt i gemensam 
ramavtalsupphandling av lekmaterial   

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Nämnden beslutar att delta i den gemensamma 

ramavtalsupphandlingen av lekmaterial som genomförs av SKL 

Kommentus Inköpscentral och samordnas av serviceförvaltningen.  

2. Nämnden ger stadsdelsdirektören i uppdrag att fatta beslut i alla 

frågor rörande upphandlingen och avtalet under dess löptid. 

3. Nämnden överlåter åt stadsdelsdirektören att i sin tur 

vidaredelegera beslutanderätten till förvaltningschefen vid 

serviceförvaltningen. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Inbjudan att delta i en gemensam upphandling av lekmaterial har 

inkommit från serviceförvaltningen. Upphandlingen genomförs av 

SKL Kommentus Inköpscentral (SKI) och serviceförvaltningen 

samordnar stadens deltagande i upphandlingen. Värdet av inköpt 

lekmaterial i stadsdelens verksamheter beräknas under en 

fyraårsperiod överstiga det belopp stadsdelsdirektören har delegerad 

rätt att besluta om. Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att 

delta i den gemensamma upphandlingen samt att uppdra åt 

stadsdelsdirektören att fatta beslut i alla frågor rörande 

upphandlingen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 3 november 2017. 

Dnr 656-2017-2.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Reviderad delegationsordning för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd 

Stadsdelsnämndens beslut 
Stadsdelsnämnden beslutar att ärendet utgår 

 

Ärendet 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 november 2017. 

Dnr 1.1.-704/2017 
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§ 12   

Ett tryggare och säkrare Stockholm, Stockholms stads 
trygghets- och säkerhetsprogram 2018-2021- svar till 
kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen 

 
 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har remitterat ”För ett tryggare och säkrare 

Stockholm, Stockholms stads trygghets- och säkerhetsprogram 2018-

2021” till stadens samtliga nämnder och bolag för yttrande. 

Trygghets- och säkerhetsprogrammet utgör ett samlingsdokument för 

en rad planer som enligt lagstiftning ska finnas i en kommun. 

Programmet är stadens handlingsprogram för det olycksförebyggande 

arbetet, plan för extraordinära händelser och säkerhetsskyddsplan. 

Programmet ska också utgöra stadens brottsförebyggande program 

genom att ge struktur och förutsättningar för det brottsförebyggande 

arbetet. Förvaltningen delar bedömningen om vad som ska värnas och 

varför och föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 oktober 2013 

Dnr 577-2017-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag.  

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Ola Gabrielsson 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut samt anmälde ett särskilt uttalande till protokollet. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L),  tjänstgörande ersättarna Christina Peterson (C), Claes 

Karlsson (kd) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Ola Gabrielsson 

m.fl. (MP) Lars Sterneby (V), Lisa Palm (Fi) ey 

”Stockholm ska vara en trygg och säker stad för alla. Alla 

människor som bor och är verksamma i vår stadsdel vara trygga. 

Ingen ska behöva vara rädd för att bli utsatt för brott. 

Stadsdelsnämnden ansvarar för trygghetsarbetet inom sina 

respektive verksamhetsområden och vi välkomnar ett program 

som tar ett helhetsgrepp för stadens säkerhet- och trygghetsarbete. 

 
Vi vill därtill framföra att jämställdhetsperspektiv i programmet 

behöver belysas tydligare för att kopplas samman med stadens 

trygghetsmätning 2017. Mätningen visade på skillnader mellan 

kvinnor och mäns upplevelser av otrygghet och oro för att bli 

utsatt för brott. 
  
Stadens trygghetsmätning visar att den upplevda oron för brott 

och otryggheten i det egna bostadsområdet är högre hos stadens 

kvinnor än män. Det gäller även i Enskede-Årsta-Vantör och vill 

lyfta fram att arbetet för att öka tryggheten för kvinnors utsatthet 

för sexuella övergrepp, ofredanden och våld i nära relationer 

behöver belysas som faktor till otrygghet.  
 
Det gäller i såväl det offentliga rummet, hemmet och i sin roll 

som anställd i staden. I arbetet för en trygg och säker stad behöver 

jämställdhetsperspektivet vara centralt.” 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, tjänstgörande ersättaren Henrik 

Bjerkhoel båda (M), ledamoten Peter Backlund (L), tjänstgörande 

ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (kd) reserverade sig 

mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”1.Förvaltningens förslag till beslut godkänns  

2.Därutöver anförs följande. 

Kraftfulla insatser krävs för att en stad av Stockholms storlek ska 

upplevas som en trygg och säker stad för alla som bor och vistas här. 

Stockholms stad har ett stort behov av och en förpliktigande 

skyldighet att värna sina invånare och besökare och att direkt eller 

indirekt göra det yttersta för att minimera stadens sårbarhet. I 

Stockholm går många olika intressen samman på nationell, regional 

och lokal nivå vilket ställer höga krav på styrning, samordning och 

samverkan vid oönskade händelser, både inom staden och med 

berörda aktörer på samtliga nivåer. Det gäller att risker och 

sårbarheter noga analyseras i syfte att bedriva insatser som är 

förebyggande samt ha bearbetade strukturer för att vidta direkta och 

konkreta säkerhets- och trygghetsåtgärder då oönskade och oväntade 

händelser inträffar. Därför är Stockholms stads trygghets- och 

säkerhetsprogram ett mycket viktigt styrdokument som bygger vidare 

på nuvarande trygghets- och säkerhetsprogram för Stockholms stad 

2013-2016. 

Mycket har dock hänt i staden vad gäller trygghet och säkerhet sedan 

det nuvarande programmet antogs 2013. Fredagen den 7 april 

drabbades Stockholm av ett fruktansvärt terrordåd där fem personer 

miste livet och flera skadades. Resultat från Stockholm stads 

trygghetsmätning 2017 visar att otryggheten bland 

stockholmarna växer inom i stort sett alla områden. Särskilt i vissa 

stadsdelar ökar otryggheten, främst i Järvaområdet. Var fjärde person 

är orolig för att gå ut sent i området eller avstår helt från att gå ut 

ensam på kvällarna i Spånga-Tensta och Rinkeby-Kista. Oron för att 

utsättas för våld eller överfall i den offentliga miljön ökar över hela 

staden. Brottsligheten har förändrats snabbt under de senaste åren. 

Stockholm och Sverige sticker allt mer ut i statistiken vad gäller 

skjutningar och våldsbrott. Det är ett underkännande av politiken som 

förs av den sittande socialdemokratiskt ledda majoriteten som inte 

tagit stockholmarnas otrygghet på allvar. Det är djupt 

otillfredsställande att Stockholms stad i dag har ett politiskt styre som 

inte förmår att agera utan bara klarar av att reagera när det väl är för 

sent. 
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Bland det viktigaste som kan göras är att tillskapa ett förstärkt och 

fördjupat samarbete mellan samhällets olika aktörer. Det kan röra sig 

om samordnade insatser mellan polis, staden i stort, arbetsförmedling, 

socialtjänst, civilsamhället, skola, kriminalvård och andra aktörer. 

Grunden är att staden själv är en viktig aktör. Samordnade 

kommunala insatser är en förutsättning för fungerande förebyggande 

åtgärder.  

Vi kommer aldrig att acceptera att människor i delar av Stockholm får 

sin frihet begränsad på grund av otrygghet. Vi vill till 2025 halvera 

den upplevda otryggheten i de stadsdelar där otryggheten är som 

störst. På otrygga platser där statens polisåtaganden inte räcker till vill 

vi genom fler kommunala ordningsvakter med utökade befogenheter 

och fler trygghetskameror återställa tryggheten.  

Vi vill inrätta en central trygghetsjour dit lokala handlare och boende 

kan vända sig dygnet runt för att tillfälligt öka närvaron av lokala 

ordningsvakter. Vi vill utveckla stadens trygghetsskapande arbete och 

i samverkan med civilsamhället, företag och övriga aktörer genomföra 

lokal platssamverkan för att utveckla attraktiva och trygga stadsdelar i 

hela Stockholm. Vi vill också att staden ska vara pådrivande gentemot 

statsmakterna för att stärka rättsstatens närvaro med polis, åklagare, 

domstolar och socialtjänst. Nolltolerans mot klotter, skadegörelse och 

nedskräpning ska gälla.  

Det finns delar i trygghets- och säkerhetsprogrammet som behöver 

förtydligas eller utvecklas för att det ska vara ett väl fungerande 

styrande verktyg i det förebyggande trygghets- och säkerhetsarbetet. 

Det gäller framför allt uppföljningen av analyser, åtgärder och 

resultat. Men även andra delar. 

Funktionen informationssäkerhetssamordnare för nämnder och bolag 

finns med i nuvarande trygghets- och säkerhetsprogram för 

Stockholms stad 2013-2016  men inte med i det föreslagna trygghets- 

och säkerhetsprogrammet vilket är en brist. 

Relationen mellan fackförvaltningar och stadsdelsförvaltningar 

behöver tydliggöras ytterligare i delar av programmet. I fokusområde 

olycksförebyggande föreslås stadsdelsnämnderna få i uppdrag att 

ansvara för samordning inom det geografiska stadsdelsområdet. 

Motsvarande förtydligande saknas inom fokusområdet som handlar 

om brottsförebyggande arbete och krisberedskap. 

Programmet lyfter fram ett antal risk- och lägesbildrapporter som ska 

rapporteras av nämnderna till tertialrapport två. Det är inte helt tydligt 

i programmet hur dessa tre lägesbildsrapporteringar sammanfaller 

eller skiljer sig åt. Ett förtydligande kring utformning, 
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rapporteringsformer och gränssnitt mellan samtliga lägesbilderna vore 

önskvärt. 

Hot, våld och försök till otillåten påverkan mot offentligt anställda är 

ett växande problem, och staden är inte förskonad från detta. Stadens 

anställda har rätt till en säker och trygg arbetsmiljö när de utför sitt 

arbete i stockholmarnas tjänst. Den personal som blir utsatt har rätt till 

stöd. 

De konkreta aktiviteter som programmet föreslår är av övergripande 

förebyggande och uppföljande karaktär, såsom riskanalys, 

utbildningsinsatser och incidentrapportering. De bör kompletteras 

med krav på att särskilt utsatta nämnder eller verksamhetsområden har 

fördjupade handlingsplaner för att stötta personal som utsätts för hot 

och våld. 

Vi lever i en tid där spridning av falsk information sätter offentliga 

aktörers kommunikationsarbete under starkt tryck. I synnerhet i 

samband med särskilda händelser finns det makter och aktörer som 

kan ha ett intresse av att sprida en felaktig bild av vad som händer i 

staden. Därför borde en förstärkt förmåga till omvärldsbevakning och 

kriskommunikation ta en större plats i arbetet med att bygga 

motståndskraft och civilförsvarsförmåga.  

Ett säkert och tryggt Stockholm handlar om att skapa en 

sammanhängande stad. Allt för många bor idag i sina lokala områden 

utan att besöka eller röra sig utanför den egna stadsdelen. Genom att 

bygga ihop och förtäta i ytterstaden skapas en sammanhängande stad. 

En större blandning av boendeformer där fler bostadsrätter byggs i 

hyresrättstäta stadsdelar är avgörande för att utanförskapsområdena 

ska växa socialt och ekonomiskt. 
För att skapa levande och trygga stadsdelar i hela Stockholm måste 

staden arbeta lokalt med handlare och boende så att det finns 

förtroende och framtidstro i områden som är brottsutsatta och upplevs 

som mycket otrygga. Att skapa levande stadsdelar över hela staden 

med lokala handlare och en känsla av samhörighet och stolthet. Allt 

för många lokala handlare och butiker stänger, eller begränsar, idag 

sina öppettider i centrum så som i Husby, Rinkeby och Tensta. De 

lokala butiksägarna ger upp. Kriminalitet och företagsklimat 

behandlas ofta som två separata frågor. Men vetenskapliga studier har 

pekat på att kriminalitet är en av de faktorer som tydligt påverkar 

företagandets förutsättningar. Här måste Stockholms stad ta ett 

krafttag och en tydlig vision för ökad trygghet, inte minst i ytterstaden 

och Järvaområdet. Alliansen vill därför se en tydlig handlingsplan från 

Stockholms stad med konkreta insatser och åtagande för att trygga 
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lokala handlares situation, men också skapa förutsättningar för dem att 

fortsätta etablera sig och verka i lokala centrum. 

Vi vill utveckla Stockholm till att bli en trygg och säker stad där 

människor ska kunna röra sig ute och inte begränsas av att de inte 

upplever sig säkra.” 
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§ 13  

Förslag till detaljplan för del av fastigheten Dalen 13 m.m. – 
svar till stadsbyggnadskontoret 

Stadsdelsnämndens beslut 
 
1. Stadsdelsnämnden avstyrker förslaget och anför följande: 

 

” När ärendet var på remiss första gången till stadsdelsnämnden 2015 

avstyrkte nämnden förslaget. Redan då betonades bl.a. betydelsen av –

och bristen på –fotbollsplan i Dalen. 

Stadsdelsnämnden ställde sig då bl.a. bakom följande svar: 

”Förvaltningen anser dock inte att den föreslagna platsen är lämpad 

för ändamålet. Dalen är ett förhållandevis tätbebyggt område med få, 

öppna allmänna platser som upplevs som ljusa och trygga. Att här 

bebygga en väl nyttjad allmän plats vore således inte önskvärt.  

Den aktuella grusplanen fyller en viktig samhällelig funktion för 

invånarna i Dalen. Förutom att erbjuda möjlighet till idrottsliga 

aktiviteter, i enlighet med det alltmer ökande intresset för bl.a. 

spontanfotboll i Stockholm, fyller också planen en roll som 

samlingsplats och ett uppskattat offentligt rum.  

Det är inte rimligt att anta att de mindre barn som idag nyttjar den 

aktuella grusplanen på egen hand får ta sig till andra änden av Dalen, 

än mindre till Nytorps gärde.  

Förvaltningen ställer sig också frågande till hur angöringen ska ske 

under byggprocessen då Åsgärdesvägen är smal och trafikerad av 

bland annat transporter till butiker i Dalens centrum.  

Vidare slår förvaltningen vakt om det gröna inslag som körsbärsträden 

och pilträdet längs Åsgärdevägen utgör. Att flera av dessa stora träd 

ska ge plats för nybyggnation är inte något som kan ersättas med 

nyplantering på många år. 

Slutligen anser förvaltningen att det liggande förslaget knappast kan 

betecknas som ett spännande arkitektoniskt nytillskott med en 

monoton fasad i puts eller betong mot den befintliga bebyggelsen och 

strama, återhållsamma gavlar.  

För att kompensera för de uteblivna studentlägenheterna kan 

alternativa platser i närområdet studeras, förslagsvis på gräsmattan 

längs Gamla Dalarövägen på andra sidan tunnelbanespåren.” 

Det ska inledningsvis noteras att den arkitektoniska utformningen i 

det nya förslaget kan man subjektivt tycka är spännande i sig. Det ska 

även noteras att ett väldigt litet område kommer reserveras för ett 
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fotbollsmål och ger plats för viss spontanidrott, vilket är bättre än 

inget. 

Däremot har det lagts till två våningar på förslaget så att byggnaden 

nu blir sju våningar hög med vind. Tidigare förtätningar inom området 

– bl. a längs med Sofielundsvägen har blivit betydligt högre än husen i 

själva Dalen. Detta har myntat begreppet ”muren” i folkmun. Det 

föreslagna huset tar bort synfältet mot Dalen och förstärker en känsla 

av att Dalen utvecklas till någon form av instängt område och 

försämrar även boendemiljön på framförallt Rönnbärsgården. 

Byggnaden kommer vara alltför hög och stå allt för nära. Tittar man 

på kontorets egen ritning (s. 14) märks att gestaltningen kraftigt 

avviker från arkitekturen i Dalen på ett, förvånansvärt, oönskat sätt.  

Den föreslagna fotbollsytan har av förklarliga skäl anpassats 

storleksmässigt för att få plats. Den är därför mycket liten och möter 

inte behovet i Dalen. Demografin i Dalen är sådan att betydelsen av 

idrottsförutsättningar i området är av större vikt än i många andra 

stadsdelar. Nyligen har även behovet av bra fritidsaktiviteter för våra 

ungdomar visats sig i och med den dödsskjutning som ägde rum och 

den kriminalitet som finns i Dalen. Stadsdelsnämnden har ånyo vid 

sitt områdesmöte den 16 november 2017 i Dalen blivit uppvaktade av 

ungdomsföreningen Ung, Motiverad & Ambitiös, och Enskededalens 

FC om behovet av fotbollsplan. Ungdomarna har under flera års tid 

varit tydliga mot Idrottsförvaltningen om behovet av en ny 

fotbollsplan för att skapa aktiviteter och minska konflikter i Dalen. 

Dom har också, redan år 2015, varnat för att plocka bort den 

fotbollsplan som det nu återigen föreslås bygga på.  

Stadsbyggnadskontorets beskrivning av alternativa idrottsytor brister i 

förståelse av behov och förutsättningar. Den konstgräsplan i Dalen 

som åberopas i tjänsteutlåtandet är en liten kaninbur som stadsdelen 

har iordninggjort. Den räckte inte år 2015 och räcker fortfarande inte 

år 2017. För organiserad lagidrott är Kärrtorps IP och Nytorps gärde, 

som lyfts fram, bra alternativ i sig. Men ur stads- och 

samhällsplaneringssynpunkt måste även beaktas att inte alla 

ungdomar är aktiva i lagsporter genom idrottsföreningar. Det är 

spontanidrottsmöjligheter som behövs i Dalen. Vidare varken släpper 

–eller borde föräldrar behöva släppa –iväg mindre barn utanför det 

egna bostadsområdet. Då spelar det ingen roll om grannstadsdelarna 

har fotbollsplaner. 

Vi har inte heller förstått hur stadsdelens alternativa förslag till plats 

för studentbostäder från 2015 har tagits omhand. Har detta 

överhuvudtaget övervägts som alternativ? 
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Det remitterade förslaget är inte tillräckligt genomtänkt för att läggas 

till grund för byggnation och avstyrks därför, återigen. 

 

Väg fram 

Den väg fram för studentbostäder i Dalen bör innefatta att undersöka 

annan plats, såsom den plats som stadsdelsnämnden föreslog år 2015. 

De grönytekompensationspengar som i samband med det lämnas bör 

gå till Idrottsförvaltningen för inrättade av en stor konstgräsplan där 

grusplanen i dag står, redan under 2018. Den planen måste inrättas 

omedelbart, inte först när studentbostäderna står färdiga. 

För det fall att stadsbyggnadskontoret, i strid med vårt avstyrkande, 

ändå avser att gå fram med förslaget behöver i vart fall följande 

åtgärder vidtas: 

Byggnaden måste sänkas i höjd.  

Avståndet till befintliga byggnader måste öka, i vart fall där det är 

som närmast. Vi förstår att detta kommer föranleda färre 

studentbostäder.  

Den lilla fotbollsyta som föreslås måste iordningsställas omedelbart, 

inte först om flera år när studentbostäderna är färdiga. Om det inte går 

så måste kompensationspengar omedelbart lämnas till 

idrottsförvaltningen eller till stadsdelsförvaltningen för inrättande av 

en annan idrottsplan i Dalen. 

Oavsett hur stadsbyggnadskontoret avser att gå vidare behöver en 

kontakt omedelbart tas med stadsdelen och idrottsförvaltningen så att 

förvaltningarna tillsammans kan lösa förutsättningarna för 

fotbollsplansfrågan. Dalenungdomarna har väntat länge nog i 

osäkerhet på besked och kommunikationen mot dem är nu viktigare 

än någonsin. Ansvaret för nästa steg vilar därför nu på 

stadsbyggnadskontoret. 

 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag som 

innebär att cirka 50 studentlägenheter kan uppföras strax norr om 

Dalens centrum. Planförslaget innebär att ett flerbostadshus uppförs 

där det idag finns en grusad bollplan samt att bollplanen ersätts av en 

mindre konstgräsplan intill det nya huset. 

 

Förvaltningen är negativ till att grusplanen i Dalen exploateras med 

bebyggelse och ser helst att planen får var kvar som en rekreativ och 
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social resurs i området. Granskningsförslaget till detaljplan är dock en 

förbättring i jämförelse med samrådsförslaget från 2015 och 

förvaltningen anser att konstgräsplanen kan bli ett komplement om 

grusplanen försvinner. 

 

Förvaltningen vill därutöver lyfta att den arkitektoniska kvaliteten i 

granskningsförslagets är en avsevärd förbättring från 

samrådsförslaget. Förvaltningen vill slutligen slå vakt om de träd som 

kommer att behöva avverkas inom exploateringsområdet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 oktober 2017. 

Dnr 1.5.3.-589/2017  

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde förvaltningens förslag till beslut mot förslag från 

(S),(MP),(V) och fann att nämnden beslutat enligt detta förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Ola Gabrielsson m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L), tjänstgörande ersättarna Christina Peterson (C ), Claes 

Karlsson (Kd) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L), tjänstgörande ersättarna Christina Peterson (C ), Claes 

Karlsson (Kd) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

förvaltningens förslag. 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut från (S), (MP), 

(V) 

 

 



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 23 november 

Sida 26 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 14   

Skolprogram för Stockholms stads förskolor och skolor – 
svar till kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut   
 
1. Enskede-Årsta-Vantörs  stadsdelsnämnd överlämnar 

förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på 
remissen om skolprogram för Stockholms stads förskolor och 
skolor 

 
2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

Ärendet 
Kommunstyrelsen har för yttrande översänt utbildningsförvaltningens 

förslag till  Skolprogram för Stockholms stads förskolor och skolor 

Skolprogrammet beskriver värdegrund, utvecklingsområden och 

viktiga strategier för stadens skolväsende som omfattar förskola, 

förskoleklass, grundskola, grundsärskola, gymnasieskola och 

gymnasiesärskola. Förvaltningen är positiv till att staden utarbetat ett 

skolprogram och ställer sig i huvudsak bakom förslaget. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 oktober 2017. 

Dnr 589-2017-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S). ledamöterna Ola Gabrielsson m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L), tjänstgörande ersättarna Christina Peterson (C ), Claes 

Karlsson (Kd) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L), tjänstgörande ersättarna Christina Peterson (C ), Claes 
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Karlsson (Kd) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag 

till beslut; 

”Stadsdelsnämnden beslutar att besvara remissen enligt nedan: 

 
Utbildningsförvaltningen har genomfört ett ambitiöst arbete med 

skolprogrammet där många av förvaltningens anställda kommit till 

tals. Vi delar också programmets skrivningar om att likvärdigheten är 

den största och viktigaste utmaningen i Stockholms stads skolor och 

förskolor och att alla har rätt att nå sin optimala kunskapspotential. 

 

Skolprogrammet är ett viktigt styrdokument, där kommunfullmäktige 

kommunicerar sina prioriteringar för Stockholms stads elever över 

flera år.  

 

Alla elever har rätt att nå sin kunskapspotential, men idag ser vi stora 

skillnader i resultaten mellan olika skolor. Arbetet för likvärdighet bör 

utvecklas i programmet, och stycket ” Kunskaper och lärande i ett 

Stockholm som håller samman” bör utökas. Läs-, skriv- och 

språkutveckling är en grund för all kunskap, och en av anledningarna 

till att pojkar får sämre resultat än flickor i grundskolan är att de har 

en sämre språkutveckling. Detta bör omnämnas som en prioritering i 

ett särskilt stycke i programmet. Stockholms stad har också en 

utmaning vad gäller trygghet och studiero i skolorna. Det har en stor 

påverkan på kunskapsresultaten, återigen inte minst vad gäller 

pojkarnas resultat. Elevhälsoarbetet är också avgörande för 

kunskapsresultaten. Båda dessa ämnen borde avhandlas som 

prioriterade i varsitt stycke i programmet.  

 

För att uppnå likvärdighet behövs ett systematiskt kvalitetsarbete, inte 

bara på enhetsnivå som förslaget till program anger, men 

stadsövergripande. Detta borde behandlas i ett särskilt avsnitt i 

programmet.  

 

Stockholm stad har en enorm utmaning i att rekrytera och behålla 

behöriga lärare, både i grundskolan och gymnasieskolan såväl som i 

förskolan. Vi anser att det ska reflekteras i programmet, med ett 

särskilt stycke om hur Stockholm stad ska möta den utmaningen. 

 

En stor del av stadens barn och elever går i förskolor, grundskolor och 

gymnasieskolor som drivs av fristående aktörer. 

Utbildningsförvaltningens relation till de fristående aktörerna bör 

behandlas utförligt i ett särskilt stycke.  
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Stockholms stad står inför en stor utbyggnad av förskolan, 

grundskolan och gymnasieskolan. Ett särskilt stycke om hur staden 

ska förhålla sig till utbyggnaden bör därför införas i programmet.” 
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§ 15   

Ansökan om serveringstillstånd för 1907, 
Styckmästargatan 10     

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd i 

restaurangen måndag till söndag kl. 11:00 till 03:00. 
2. Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd på 

uteserveringen måndag till söndag kl. 11:00 till 03:00 

 
Ärendet 
Hops & Hogs AB har ansökt om serveringstillstånd för restaurangen 

1907. Ansökan avser servering av spritdrycker, vin, starköl och andra 

jästa alkoholdrycker i restaurangen måndag till söndag kl.11:00 till 

03:00 och på uteserveringen måndag till söndag kl. 11:00 till 03:00. 

Socialförvaltningens tillståndsenhet har sänt ansökan på remiss till 

förvaltningen. Slakthusområdet är ett växande område vad gäller 

restauranger och klubbar. Detta har medfört att ordningsproblem i 

området blivit vanligare. Den nyöppnade restaurangen ersätter dock 

en restaurang placerad i samma område, vilket leder till att det totala 

antalet serveringstillstånd inte ökar. Förvaltningen har gjort 

bedömningen i samråd med kommunpolisen och Enskede-Årsta-

Vantörs fältassistenter och tillstyrker ansökan. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 oktober 2017. 

Dnr 605-2017-1.5.2. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16   

 

Anmälningsärenden 
  

A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser, m.m. 

B. Tjänstemannabeslut, se pärm 

C. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde 2017-11-17 

D. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 2017-11-20 

E. Protokoll från Förvaltningsgruppen 2017-11-14 

F. Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen. 

 

Beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 17   

Nämndens frågor 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden uppdrar till förvaltningen att bereda nedanstående skrivelser 

och återkomma till nämnden. 

 
1. En mer genomtänkt plats för sprututbyte 

Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Ola Gabrielsson, 

(MP), Lars Sterneby (V), Lisa Palm (Fi) (ey) 

”Vi har genom media nåtts av uppgiften att Stockholms läns landsting 

avser att etablera en sprututbytesverksamhet vid Gullmarsplan. Många 

från allmänheten har kontaktat oss med oro över placeringen. Den 

föreslagna lokalen ligger mitt i ett bostadsområde, ett område där 

kriminalitet enligt polisen, redan är hög. Dessutom ligger en förskola 

intill.  

 

Vi vill ha en aktiv missbruksvård i våra stadsdelar. Vi välkomnar att 

landstinget utreder och satsar på frågan. Redan i dag bedrivs också 

missbruksvård och andra insatser för missbrukare i flera av våra 

stadsdelar i Enskede-Årsta-Vantör, av kommun, landsting och 

frivilligorganisationer med framgång, och utan att skapa nämnvärd 

otrygghet. Vi tror att även en förnuftigt planerad 

sprututbytesverksamhet går att genomföra i Enskede-Årsta-Vantör 

med framgång och med bibehållet förtroende av allmänheten.  

 

Just sprututbyte måste planeras med stor omsorg eftersom sprututbytet 

är nära förknippat med det aktiva missbruket. Därför behöver 

placering av den typen av verksamhet föregås av en större 

noggrannhet. Vi tror att sådan verksamhet inte bör förläggas i 

omedelbar anslutning till bostäder, lekparker eller förskolor. I stället 

kan det övervägas, såsom på Kungsholmen, att verksamheten läggs 

inom ett sjukhusområde. I vår stadsdel har vi även 

verksamhetsområden där människor inte bor, såsom i 

Slakthusområdet.  

 

Just i Slakthusområdet, nära Gullmarsplan, finns dessutom redan en 

sprututbytesverksamhet som drivs av en ideell förening. Det bör 

utredas om det är genomtänkt att ha två snarlika verksamheter i 

närheten av varandra eller om sådana verksamheter i stället bör 

spridas ut för att nå fler. Landstinget har även ett stort antal 
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samhällsfinansierade vårdcentraler i södra Stockholm. Det bör utredas 

om någon av dessa är bättre lokaliserade och kan ges ett utökat 

uppdrag. Bär man skattemedel måste man även kunna ta ansvar för 

viktiga samhällsuppdrag. Vidare har vi uppfattat att det har funnits 

planer på en mobil verksamhet, som därigenom skulle kunna täcka ett 

större geografiskt område, och fler stadsdelar. Vi tycker att landstinget 

bör titta närmre på den idén. 

 

Vi vill att stadsdelsförvaltningen kontaktar landstinget och upplyser 

om dessa synpunkter och efterhör hur landstinget har resonerat och 

planerar framåt. Återkopplingen till stadsdelsnämnden kan göras på 

lämpligt sätt, exempelvis vid gruppmöten. ” 

 

   

2. Skrivelse angående sprutbytesprogram på Gullmarsplan 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) 

Landstinget planerar ett sprutbytesprogram i en lokal i nära 

anslutning till såväl befintlig ungdomsmottagning som förskola. Den 

nya lokaliseringen är tänkt avlasta mottagningen på Kungsholmen 

som växt ur sina lokaler. Vi finner valet av lokal mycket olämpligt och 

ogenomtänkt. 

 

Moderaterna är det enda partiet i Landstinget som är emot ett 

sprutbytesprogram. Tanken är att programmet ska minska avståndet 

till missbrukarna och vara en väg in i ett rehabiliteringsarbete. Ett 

bevis på att det inte fungerar ser vi nu i att verksamheten på 

Kungsholmen, som var avsedd för 50 missbrukare, nyttjas av tre 

gånger så många. Verksamheten hjälper således inte missbrukare ur 

sitt missbruk eller sin utsatta position.  

 

Att man nu planerar en ny verksamhetslokal ett fåtal meter ifrån en 

förskola är extremt olämpligt. Det borde vara en självklarhet att små 

barn inte ska utsättas för de risker det medför med den typen av 

verksamhet i en omedelbar närhet. Föräldrar ska inte behöva oroa sig 

för hur missbrukare kan tänkas agera mot eller kring deras barn och 

förskolepersonalen ska inte behöva oroa sig för använda kanyler på 

förskolegården.  

 

Att överhuvudtaget planera den här typen av verksamhet i närheten av 

en plats som Gullmarsplan, med alla dess utmaningar, är 

problematiskt. Från alliansen i stadsdelsnämndens sida har vi gjort 
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flertalet insatser för att lyfta Gullmarsplan som område. Vid sida av 

allt positivt som arenaområdet ger, medför det även problem med 

alkohol, bråk och stök. En lokal för sprutbyten riskerar eskalera 

områdets problem ytterligare. Och här ser vi problemen med att finna 

en fast lokal för verksamheten. Var den än läggs kommer det medföra 

problem som inget område egentligen vill ha. Vi föreslår att om man 

nu absolut måste ha ett utökat sprutbytesprogram så bör detta läggas i 

en ambulerande verksamhet som flyttar runt i staden, för att på så sätt 

minska risken för att problemen biter sig kvar i ett specifikt område.  

 

Därför vill vi att förvaltningen: 

 

- Agerar mot Landstinget för att inte få ett sprutbytesprogram i 

Enskede-Årsta-Vantör. 

- Agerar för att, om sprutbytesprogram nu ska utökas, ska detta vara 

i en ambulerande verksamhet.” 
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§ 18   

Stadsdelsdirektörens information 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz lämnade följande  

information.  

 

Samverkansdag 2017-11-17 med utbildningsförvaltningen, rektorer, 

förskolechefer, personal från fritid samt socialtjänst träffades om 

hedersrelaterat våld och könsstympning. 

 

Samrådsmöte med landstinget 2017-11-23 

 

I stadsdelsområdet genomfördes 2017-11-19-2017-11- 20  två 

demokratidagar. 

 

Nämndens områdesmöte i Dalen den 2017-11-16.  

 

Inbjudan 2017-12-13 från  kommunstyrelsen om stadens arbete med 

demokratiutveckling  

 

Representation vid kvalitetsmässan i Göteborg 2017-11-14 där 

stadsdelsförvaltningen i egen monter visade arbetet med samverkan 

Östberga och medborgardialog. 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 19  - 25 Sluten del 


